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قیمت خرید تضمینی گندم 
تا آخر هفته اعلام می شود

قائم مقام وزیر جهاد کشاورزی گفت: 
قیمت خریـــد تضمینی گنـــدم تا آخر 

هفته اعلام می شود.
به گـــزارش مهر، کاظم خـــاوازی قائم 
مقام وزیر جهاد کشاورزی در دهمین 
نمایشگاه نهاده های کشاورزی در جمع 
خبرنگاران درباره اعلام رســـمی نرخ 
خرید تضمینی گندم گفـــت: تا پایان 
هفته جاری نرخ خرید تضمینی گندم 

اعلام خواهد شد.
گفتنی است با گذشـــت ۳ ماه از آغاز 
سال زراعی 1402_140۳ همچنان نرخ 
خرید تضمینی گندم که مبنای تعیین 
قیمت ســـایر کالاهای اساســـی است 

ابلاغ نشده است.

سیستمی شدن ثبت 
واردات برنج

و  تولیدکننـــدگان  انجمـــن  دبیـــر 
تأمین کننـــدگان برنج ایـــران، اجرای 
طرح سیستمی شـــدن واردات برنج 
را اقدامی در مسیر شـــفافیت در بازار 

برنج عنوان کرد.
انجمـــن  دبیـــر  کشـــاورز  مســـیح 
تأمین کننـــدگان  و  تولیدکننـــدگان 
برنج ایران با بیـــان این مطلب افزود: 
ســـال ها اســـت که بازار برنج کشور از 
عدم شـــفافیت رنج می بـــرد . وی در 
ادامه اظهارداشت: ســـاختار اقتصاد 
بازار در کشـــور به گونه ای باید باشـــد 
که بخش خصوصی بـــا تعامل  بتواند 
با دولت همراهی کند و تقابلی وجود 
نداشـــته باشـــد ضمن اینکـــه بخش 
خصوصی تـــوان وظرفیت بـــر عهده 
گرفتن مســـؤلیت مدیریت و تنظیم 
بازار را داشـــته باشـــد. دبیـــر انجمن 
تأمین کننـــدگان  و  تولیدکننـــدگان 
برنج ایران با بیان اینکه شـــفافیت در 
آمار و اطلاعـــات یکـــی از اصلی ترین 
ابـــزار پیش گیـــری از بحـــران در بازار 
اســـت و خلاء آمار می تواند زمینه ساز 
فساد باشـــد، ادامه داد: وزارت جهاد 
کشاورزی در دولت سیزدهم اقداماتی 
را در دســـتور کار قـــرار داده اســـت که 
از آن جملـــه می تـــوان بـــه حمایت از 
ورود بخـــش خصوصی به بـــازار برنج 
داخلی و ایجاد سامانه ثبت سفارش 
سیســـتمی بـــرای واردات اشـــاره کرد 
که در جریان یـــک برنامه زمانی کوتاه 
مدت بـــه ثبت آمـــار تولیـــد و واردات 
منتهـــی شـــده و واقعیت های بـــازار 
برنج کاملا شـــفاف و قابـــل مدیریت 
می شود. دبیر انجمن تولیدکنندگان 
و تأمین کنندگان برنج ایـــران با بیان 
اینکـــه مخالفان شـــفاف شـــدن بازار 
برنج، تز وزارت جهادکشاروزی انتقاد 
کرده انـــد، گفـــت: متاســـفانه برخی 
نهادهای بخـــش خصوصی کـــه باید 
وزارت جهـــاد کشـــاورزی را در اجرای 
طرح جامع ســـاماندهی بازار برنج و 
حذف رانـــت همراهی کننـــد از طرح 
این وزارتخانـــه انتقـــاد می کنند. وی 
انتقـــاد انجمن واردکننـــدگان برنج  از 
وزارت جهادکشـــاورزی مـــورد نقـــد 
قرار داد و  افزود: همه کارشناســـان و 
صاحب نظـــران از جملـــه نمایندگان 
انجمـــن واردکنندگان برنـــج ایران در 
نشست مشترکی که با معاون بازرگانی 
وزارت جهـــاد کشـــاورزی و حضـــور 
نمایندگان انجمـــن تولیدکنندگان و 
تأمین کنندگان برنج ایران، برگزار شد 
از طرح سیستمی شدن ثبت سفارش 

برنج استقبال کردند.

اخبار

۷0 درصد سموم مورد نیاز تولید داخل است
رئیس انجمن تولیدکنندگان ســـموم 
کشـــاورزی گفت: تعرفه واردات مواد 
اولیه ســـموم و تکنیکال آنها با آماده 
مصرف ها، یکـــی اســـت و همین امر 
باعث شـــده کـــه تولیدکننـــدگان به 

واردات تمایل داشته باشند.
نشســـت  در  گیل آبـــادی  مســـعود 
بررســـی چالش های تولید کود و سم 
کشاورزی با بیان اینکه تعرفه واردات 
مواد اولیه ســـموم و تکنیـــکال آنها با 

آماده مصرف ها یکی است، گفت: در 
هیچ جای دنیا و در هیـــچ کالایی در 
کشـــور چنین چیزی وجـــود ندارند و 
به دلیل عدم حمایت از تولیدکننده 
داخلـــی بســـیاری از تولیدکننـــدگان 

علاقمند به واردات شده اند.
وی ادامـــه داد: عـــلاوه بـــر تعرفه، به 
واردات ســـمومی که در داخل کشور 
تولیـــد می شـــوند نیز انتقـــاد داریم و 
معتقدیـــم باید از ورود آنها به کشـــور 

جلوگیری شود.
رییس انجمن تولیدکنندگان ســـموم 
کشـــاورزی گفت: در کود هم شرایط 
به همین صورت اســـت ضمـــن اینکه 

صادرات برای آنها ممنوع است.
وی تصریح کرد: از مســـئولان وزارت 
جهاد کشـــاورزی تقاضا داریـــم که از 
تولیـــد داخل حمایت کننـــد. باید در 
تدارک نهاده دســـتمان باز باشـــد تا 
بتوانیـــم رقابت کنیـــم. وزارت جهاد 

می داند که اگر ســـموم و آفت کش ها 
به موقع تدارک نشـــود و مبارزه انجام 
نشـــود، حداقل 40 درصد محصولات 

کشاورزی افت خواهند کرد.
گیل آبـــادی در ادامه گفـــت: کیفیت 
محصـــولات داخلـــی کاملا مشـــخص 
است و ســـازمان حفظ نباتات نیز بر 
آن نظارت دارد. همچنین هر شرکتی 
آزمایشـــگاه مختـــص به خـــود را دارد 
و تکنیکال هـــای وارداتـــی را بررســـی 

نتواننـــد  اگـــر  شـــرکت ها  می کنـــد. 
کشـــاورزان را بـــا تولید خـــوب راضی 
کنند، در درجه اول خودشان متضرر 

می شوند.
وی با بیان اینکـــه وضعیت تخصیص 
ارز عادلانـــه نیســـت، تاکید کـــرد: ارز 
2۸ هزار و 500 تومانی به تولید داخل 
و فقط بـــه تکنیـــکال و همچنین کل 
ســـموم آماده مصرف داده می شـــود. 
یعنـــی مـــواد اولیـــه تولیدکننـــدگان 

داخلی مقـــدار کمـــی ارز دریافت می 
خ ارز آزاد از بازار  کند و مابقی بـــا نـــر
داخل تامین می شود ولی واردات کلا 

ارز ترجیحی  دریافت می کند.
این فعال بخش خصوصـــی در پایان 
گفـــت: ۳0 درصد ســـموم مـــورد نیاز 
کشـــور وارداتـــی و ۷0 درصـــد تولیـــد 
داخل است ولی با توجه به تخصیص 
ارز ســـهم واردات در حـــال افزایـــش 

است.

ح کاشـــت یک میلیارد درخت طی  طر
4 ســـال یکی از پروژه هـــای مهم و در 
دســـت اجرای وزارت جهاد کشاورزی 
اســـت که قـــرار اســـت بـــا همـــکاری 
نهادهایـــی مانند آمـــوزش و پرورش، 
سازمان بسیج و ســـازمان های مردم 
نهاد به انجام برســـد. بر اســـاس این 
ح قـــرار اســـت در هر ســـال 250  طـــر
میلیون نهال تولید و کاشـــته شود که 
این میزان برای ظرفیت عظیم عرصه 

های موجود در کشور زیاد نیست.
فرآیند انجام کار در این پروژه شـــامل 
20 درصد تولید نهال، 10 درصد انتقال 
و کاشـــت و ۷0 درصد نگهـــداری نهال 
های کاشته شـــده اســـت.  بر اساس 
آخرین آمار 250 میلیـــون اصله نهال 
کـــه بـــرای ســـال 1402 هدفگـــذاری 
شـــده بود به تولید رســـیده و کاشت 
20 میلیـــون اصله نهال انجـــام گرفته 
اســـت. این در حالی اســـت که هنوز 
نهال های پهن برگ در برخی مناطق 
خـــزان نکرده انـــد و به همیـــن علت 

بیشـــترین ســـرعت انجـــام عملیات 
در بهمن و اســـفندماه انجام خواهد 

گرفت.  
عباســـعلی نوبخت معاون وزیر جهاد 
کشـــاورزی و رئیـــس ســـازمان منابع 
طبیعی و آبخیزداری کشـــور در گفت 
و گو با ایـــران اقتصـــادی با اشـــاره به 
ح  ضـــرورت پایـــداری و حفاظـــت طر
کاشـــت یک میلیارد درخت گفت: ما 
ح ســـتاد علمی تشکیل  برای این طر
داده ایم که ریاست آن به عهده وزیر 
جهـــاد کشـــاورزی و رییس ســـازمان 
منابع طبیعی و آبخیزداری جانشـــین 
اســـت. در ایـــن ســـتاد کمیتـــه های 
مختلفـــی از جملـــه اجرایـــی و علمی 
حضـــور دارنـــد. در کمیتـــه علمی که 
ریاست آن به عهده موسسه تحقیقات 
و جنگلداری کشور است، در کارگروه 
هـــای مختلـــف از ظرفیت دانشـــگاه 
های مرتبط و پژوهشکده آب و خاک 
اســـتفاده مـــی شـــود. ایـــن کمیته به 
طور مشـــخص تعیین می کند که چه 
اقداماتـــی باید برای اجـــرای بهتر این 

ح انجام بگیرد.  طر

 نهال به طور سلیقه ای
در هر عرصه کاشته نمی شود

وی با تاکید بر اینکه در هر عرصه نمی 

توان هر گونه گیاهی کاشـــت، افزود: 
نهال به طور ســـلیقه ای در هر عرصه 
کاشته نمی شـــود بلکه باید بر مبنای 
ح و برنامـــه نهال کاشـــت. ضمن  طر
اینکـــه باید نهال های اســـتاندارد هم 
تولید شـــوند و به همیـــن منظور هم 
نهالســـتان های ما بر اساس آنچه که 
کمیته علمی مشـــخص کـــرده، نهال 

تولید می کنند. 
نوبخت اضافه کرد: کاشت و نگهداری 
نهال از اهمیت بالایی برخوردار است 
ح،  اما مساله مهم در پایداری این طر
نظارت و ارزیابی است زیرا ما به دنبال 
انجام کار نمایشی و نمادین نیستیم. 
وی با اشـــاره بـــه اهـــداف اجرایی در 
کاشت یک میلیارد درخت بیان کرد: 
احیـــا و توســـعه جنـــگل ها، توســـعه 
و پوشـــش گیاهـــی مناطـــق مرتعی و 
بیابانی، توســـعه فضای سبز و زراعت 
چوب از جمله مهمتریـــن اهداف ما 

در این پروژه هستند. 
نوبخت با بیـــان اینکـــه ظرفیت برای 
عرصـــه هایی که قرار اســـت کاشـــت 
درخت در آنها انجام بگیرد، مشخص 
شده اســـت، افزود: برای احیا و غنی 
ســـازی و توســـعه جنگل ها در حدود 
4.5 میلیون هکتار عرصـــه در اختیار 
ح هستند.  داریم که مســـتعد این طر

بر اســـاس تحقیقات انجام گرفته در 
کشـــور حدود 900 هـــزار هکتار عرصه 
برای زراعـــت چوب وجـــود دارد که با 
این ظرفیت مـــی توانیم چوب صنایع 
را تولید کرده و بخشی از چوب را هم 
ح کل  صـــادر کنیم. با اجرای ایـــن طر
نهالســـتان های ما از حالـــت متروکه 
ج شـــده اند و تولید نهال در آنها  خار
انجام گرفته است به طوریکه در حال 
حاضر بعضی از منازل در روســـتاهای 

ما به یک نهالستان تبدیل شده اند. 
وی با اشاره به مشارکت وزارت آموزش 
ح کاشـــت یک  و پرورش در اجرای طر
میلیارد درخـــت گفت: طبـــق انعقاد 
تفاهم نامـــه ای هـــر مدرســـه به یک 
نهالســـتان تبدیل می شود. در کشور 
بیش از 16 میلیـــون دانش آموز، ۸۸0 
هزار آموزگار و 100 هزار دانشـــجو معلم 
وجـــود دارد که مـــی تـــوان از ظرفیت 
آنها اســـتفاده کـــرد. اگر هر کـــدام از 
این ظرفیت ها سه نهال تولید کنند، 
نزدیـــک بـــه 60 میلیون نهال توســـط 
آمـــوزش و پـــرورش برای ســـال 140۳ 

تولید می شود. 

ح کاشت  کاهش بارندگی خللی به طر
یک میلیارد درخت وارد نمی کند 

نوبخت در پاسخ به این سوال که آیا 

کاهش بارندگی در ســـالجاری خللی 
ح کاشـــت یک میلیـــارد درخت  به طر
وارد کـــرده اســـت، گفـــت: خیـــر این 
مساله مشکلی ایجاد نمی کند زیرا ما 
استاندارد آبیاری در هر عرصه داریم. 
نهـــال در ســـالهای اول و دوم نیاز به 
مراقبـــت دارد ولـــی بعد از اســـتقرار، 

طبیعت نهال را حفظ می کند.
حتی نهال هـــا در عرصه های جنگلی 
در عرصه رقابت خشک می شوند که 

این مساله طبیعی است.
به طور عـــادی در هر جایـــی که نهال 
کاری می شـــود 10 تا 20 درصـــد تلفات 
نهال بعد از کاشـــت وجود دارد که در 

سایر کشورها هم اتفاق می افتد. 
جنگلداری شهری مغفول مانده است 
وی یادآور شـــد: آنچه که در کشور ما 
مغفـــول مانـــده، جنگلداری شـــهری 
اســـت درحالیکه این موضوع در دنیا 
به یک علم تبدیل شد است. ما برای 
بالا بردن ســـرانه فضای سبز در کشور 
مجبور هستیم به ســـمت جنگلکاری 

شهری هم برویم. 
رئیـــس ســـازمان منابـــع طبیعـــی و 
آبخیزداری کشـــور بـــا انتقـــاد از بیان 
ایده شکست طرح کاشت یک میلیارد 
درخت توســـط بعضی از افراد گفت: 
ایران از 1۳ اقلیم موجـــود در جهان، 
11 اقلیم را داراســـت. ما در کشـــور 11 
استان زاگرسی، 2 اســـتان ارسبارانی 
و ۳ اســـتان هیرکانی داریم. متوسط 
بارندگـــی در کشـــور مـــا 250 میلیمتر 
است که مجموع ســـالانه بارش را به 
400 میلیـــارد متر مکعب می  رســـاند. 
بخشـــی از این بـــارش هـــا تبخیر می 
شـــود که در نهایت 120 تا 1۳0 میلیارد 

متر مکعب آب باقی می ماند. 
وی اضافه کرد: در طول ســـال 4 یا 5 
بار مناطقی که نیاز به آبیاری داشـــته 
باشـــند، آبیـــاری مـــی شـــوند. اگر در 
ح هـــر درخت 20 بـــار و هر بار  این طر
10 لیتـــر آبیاری شـــود و ایـــن میزان در 
یک میلیارد درخت ضـــرب گردد، 200 
میلیارد لیتر آب مصرف خواهد شـــد. 
چنانچـــه این حجم تقســـیم بـــر هزار 
شـــود، 200 میلیـــون متـــر مکعب می 
شـــود. 200 میلیون متر مکعب آب در 
مقایسه با 120 میلیارد متر مکعب آب 
عدد قابل مقایسه ای نیست. بنابراین 
کاشت و آبیاری یک میلیارد درخت در 

کشور امکانپذیر خواهد بود. 
نوبخـــت ادامـــه داد: مـــا در گذشـــته 
ح هایی شبیه کاشت یک میلیارد  طر
درخـــت مانند حرم تا حرم را داشـــته 
ح  ایم که شکســـت خورده اند اما طر
های موفقیـــت آمیز هم داشـــته ایم. 
ما در همه اســـتانها فردی را به عنوان 
نماینـــده ســـازمان منابـــع طبیعی و 
آبخیزداری قرار داده ایم که صادقانه 
به مردم درباره این طرح گزارش دهد. 
ح یک  وی با اشـــاره به اینکه مـــا از طر
میلیـــارد درخت در ســـال 1402 عقب 
نیســـتیم، افـــزود: اگر در طـــول این 
مســـیر موفقیت در کاشـــت نهـــال با 
توجه بـــه هدفگـــذاری انجـــام گرفته 
برای هر سال نداشته باشیم، طبیعی 
است زیرا بعضی از انواع نهال ها باید 
برای سال دوم یا ســـوم کاشته شوند. 
اگر زمانی شرایط کاشـــت مهیا نباشد 
نهال های تولید شـــده در نهالستان 
ها ذخیره می ماننـــد. در کنار آن هم 
250 میلیون نهال برای سال بعد هم 
تولید می شـــوند و در نهایت مجموع 
آنها کاشته می شـــوند. ما توانسته ایم 
اثبـــات کنیم کـــه امکان تولیـــد نهال 

را داریم. 

 کاشت یک میلیارد درخت
اقدامی نمایشی و نمادین نیست

ج شده و تولید نهال  ح کل نهالستان های کشور از حالت متروکه خار با اجرای این طر
در آنها انجام می گیرد

گزارش

نفیسه امامی
روزنامه نگار

برای احیا و غنی سازی و 
توسعه جنگل ها در حدود 
4.5 میلیون هکتار عرصه 

در اختیار داریم که مستعد 
این طرح هستند. بر اساس 

تحقیقات انجام گرفته در 
کشور حدود 900 هزار هکتار 

عرصه برای زراعت چوب 
وجود دارد که با این ظرفیت 

می توانیم چوب صنایع 
را تولید کرده و بخشی از 

چوب را هم صادر کنیم

نهال به طور سلیقه ای 
در هر عرصه کاشته 
نمی شود بلکه باید 

ح و  بر مبنای طر
برنامه نهال کاشت. 

ضمن اینکه باید 
نهال های استاندارد 
هم تولید شوند و به 

همین منظور هم 
نهالستان های ما بر 

اساس آنچه که کمیته 
علمی مشخص کرده، 

نهال تولید می کنند


